
 رهبر انقلاب درگذشت آقای 
حاج محسن آقا قلهکی را تسلیت گفتند

در  اسلامی  انقلاب  معظم  رهبر  ای  خامنه  الله  آیت  حضرت 
امام  معتمدین  از  قلهکی  آقا  محسن  حاج  آقای  درگذشت  پیامی 
خمینی )ره( در بازار را تسلیت گفتند.به گزارش پایگاه اطلاع رسانی 
دفتر مقام معظم رهبری، متن پیام تسلیت رهبر معظم انقلاب به 

شرح ذیل است:
بسم الله الرحمن الرحیم

قلهکی  آقا  محسن  حاج  آقای  درستکار  مومن  و  صالح،  عبد 
رحمةالله علیه، در روز نیمه ی رجب پس از عمری که به دیانت و 

صلاح سپری شده بود، دار فانی را وداع کرد.
اینجانب به خانواده ی محترم و به همه ی دوستان و علاقمندان 
الهی را  ایشان تسلیت عرض میکنم و رحمت و مغفرت و رضوان 

برای وی مسالت می نمایم.

پاسخ ظریف به وندی شرمن: 

برجام قابل مذاکره مجدد نیست
وندی  اظهارات  به  ایران  خارجه  وزیر  ظریف،  جواد  محمد 
وزارت  مقام  قائم  سمت  تصدی  برای  بایدن  دولت  گزینه  شرمن 
خارجه آمریکا درباره برجام پاسخ داد.ظریف در حساب کاربری اش 
اگر  نیست-والسلام.  قابل مذاکره مجدد  نوشت: »برجام  توییتر  در 
منشور  بیایید  نیست. پس  نیست، ۱۹۴۵ هم  ۲۰۲۱ سال ۲۰۱۵ 
این همه توسط  سازمان ملل متحد را عوض کرده و حق وتو که 
بیایید  کنیم.  حذف  را  است  گرفته  قرار  سوءاستفاده  مورد  آمریکا 
دست از ژست گرفتن که هر دوی ما از ۲۰۰۳ تا ۲۰۱۲ انجام دادیم 
برداشته و به اجرای برجام که هر دوی ما آن را امضا کرده ایم رو 
بیاوریم.«وندی شرمن، نامزد قائم مقامی وزارت امور خارجه آمریکا، 
گفته بود هرچند دولت جو بایدن به بازگشت به برجام تمایل دارد، 
زیرا در ظرف شش  نیست،  توافق سال ۲۰۱۵ ممکن  به  بازگشت 
سال گذشته شرایط ژئوپلیتیکی منطقه عوض شده است.شرمن روز 
چهارشنبه در جلسه بررسی تایید صلاحیت خود در کمیته روابط 
توافق  وارد  دارد  قصد  بایدن  دولت  که  گفت  سنا  مجلس  خارجی 
هسته ای شود، اما می خواهد »آن را طولانی تر و محکم تر کند« و از 
آن به عنوان سکویی برای مذاکره در عرصه های دیگر استفاده کند.

گفتگوی تلفنی هریس و نتانیاهو درباره ایران
کامالا هریس، معاون رئیس جمهور آمریکا و بنیامین نتانیاهو، 
از جمله  از مسایل  درباره مجموعه ای  اسرائیل،  رژیم  وزیر  نخست 
کاخ  اعلام  به  داشته اند.بنا  تلفنی  گفتگویی  ایران  هسته ای  برنامه 
نتانیاهو  بنیامین  به  تلفنی  تماس  این  در  بایدن  جو  معاون  سفید 
درباره »تعهد بی دریغ آمریکا به امنیت اسرائیل« اطمنیان خاطر 

داده است.
دو طرف بر ادامه و گسترش همکاری اطلاعاتی و امنیتی درباره 
سیاست های  و  ایران  هسته ای  برنامه  جمله  از  خاورمیانه،  مسائل 

منطقه ای این کشور تاکید کرده اند.
کار  روی  زمان  از  نتانیاهو  و  هریس  کامالا  تماس  اولین  این 
آمدن جو بایدن در آمریکا است و پس از انصراف قدرت های اروپایی 

از قطعنامه ای علیه ایران انجام شده است.
آمریکا از تصمیم اروپایی ها استقبال کرده و گفته امیدوار است 

ایران از این »فرصت« برای تعامل سازنده استفاده کند.
دفتر بنیامین نتانیاهو می گوید او به کامالا هریس گفته است 
هسته ای  جنگ افزار  به  ایران  دستیابی  از  مانع  وجود  تمام  با  که 
ساخته  ما  نابودی  »برای  کرده  ادعا  او  که  تسلیحاتی  شد،  خواهد 
می شود«.از زمان روی کار آمدن جو بایدن در آمریکا گمانه زنی هایی 
درباره احتمال فاصله گرفتن مواضع آمریکا و اسرائیل مطرح شده 
اوباما، که جو بایدن معاون  است.در زمان ریاست جمهوری باراک 
او بود، اختلافات کم سابقه ای میان رهبران دو کشور بروز کرد، اما 
از  بی سابقه  به طور  آمریکا  ترامپ  دونالد  آمدن  کار  روی  با  بعدتر 
برخی سیاست های اسرائیل حمایت کرد.جو بایدن یک ماه پس از 

به قدرت رسیدن تماسی تلفنی با بنیامین نتانیاهو داشت.
در  شرکت  برای  آمریکا  آمادگی  اعلام  از  قبل  تماس  این 
اعلام  از  پیش  را  تصمیم  این  آمریکا  شد.  انجام  ایران  با  جلسه ای 

عمومی به اسرائیل اطلاع داده بود.

 قطع وابستگی به نفت 
احیای صادرات غیر نفتی 

 ملیحه بنانی 
دکتری حقوق و کارشناس مسابل اجتماعی و اقتصادی
یکی از بحث های مهم اقتصادی عدم وابستگی کشور به فروش نفت 
است .رهنمودهای مقام معظم رهبری در بیست  سال گذشته به فراموشی 
سپرده شد در حالیکه نوکران انگلیسی در داخل کشور با بی تدبیری نان 
را از سفره های مردم  برداشتند و امروز بیماری اقتصادی کشور جمهوری 

اسلامی ،  معلول وابستگی به صادرات نفت است. 
آنچه که در دولت سیزدهم و چهاردهم بعد از انتخابات مردمی اتفاق 
می افتد قطع یقین می بایست به وضعیت تضییع شده ی حقوق ملت 

از فصل سوم قانون اساسی و فصل چهارم قانون اساسی رسیدگی گردد.
و  داخل  اقتصادی  ساخت  یعنی  اقتصادی  عرصه ی  در  مقاومت 
تحکیم پایه  های اقتصادی، و در جهت رشد و توسعه اقتصادی حرکت 
کردن، در حالی که یکی از مشکلات کار ما پیگیری نکردن موضوعات 
مهم و اساسی است، به این معنا که موضوعی را خوب شروع میکنیم، در 
راستای انجام آن مقداری حرکت میکنیم بعد به حال خود گذاشته می 
شود در حالی که  نادیده گرفتن ثروت های طبیعی و ذخایر ی از جمله 
کشاورزی ، معادن ... که به راحتی می تواند جایگزین صنعت نفت خام در 
صادرات و درآمد زایی برای کشور شود، از مهم ترین دلیل ابتلای بیماری 
اقتصاد کشور می باشد  با این همه ثروت  کشور  ،گرسنگان بیشماری 
شب سر بر بالشت  بگذارند و با شکم گرسنه بخوابند . ما به قیمت خون 

شهدای بسیاری به این مقطع از نهضت انقلاب اسلامی رسیدیم .  
حفاظت  و  حراست  ایران  اسلامی  ادواری جمهوری  های  دولت 
از خون صدها هزار شهید این کشور را به درستی پاسداری نکردند . 
پاسداشت از خون شهدا یعنی قطع وابستگی کامل اقتصادی به کشورهای 
استعمارگر ،هر زمان ما توسط امریکا تحریم نفتی گردیدیم بطور واضح 
خودکفایی و رها شدن از قید وابستگی به فروش نفت خام کشور را کاملا 
متوجه شدیم . به نظر می رسد در بخش وزارت صمت و کشاورزی وزرای  
این وزارتخانه ها در هر یک از دول ادواری ریاست جمهوری بزرگترین 

خیانت را به کشور کردند . 
ایران بعد از گذشت ۴۲ سال از نهضت انقلاب اسلامی در بحث صادرات 
محصولات کشاورزی می بایست جایگاه اول را در سطح جهان داشته باشد 
.با صادرات  انواع خشکبار ها ، میوه جات خشک ، سبزیجات خشک و صنایع 
تبدیلی که از محصولات کشاورزی ، زعفران ، کشک خشک و در بحث دام 
و طیور صادرات گوشت تا جایگاه سوم جهان برسد لاکن امروز اقتصاد کشور 
معلول نفت خام است که باید از ترس دولت خونخوار و جنگ طلب آمریکا ، 

پنهانی بهتر بگویم« دزدکی » مال خود را بفروشیم . 
در بخش چهارم قانون اساسی راجع موضوعات اقتصادی و وضعیت 
معیشیتی مردم صراحتا راهکار ارائه کرده است لاکن کدامیک از دول 
ادواری جمهوری اسلامی به اداره ی کشور بدون وابستگی به فروش 
نفت خام در سازمان برنامه و بودجه اقدام به برنامه ریزی منجسم برای 
جایگزینی ثروتهایی که از طریق احیای معادن فلزات وسنگ ها و طلاجات 
از طریق صادرات حاصل از تولیدات در  صنعت دامپروری با کیفیت بالا 
وبا  ذبح اسلامی کشته می شوند ؛ در مقام اول نهایت سوم جهان باشد .

به هر حال برای برون رفت از وابستگی درآمدهای نفتی باید ملت و 
دولت سیزدهم به ریاست هر یک از منتخبین مردم جهاد اقتصادی نمایند 
و هر خانه در کشور جمهوری اسلامی ایران تبدیل به یک کارگاه تولیدی 
گردد در شهرستان ها و بخش ها و روستاهای هریک از آنها می بایست به 
صنایع تبدیلی بسیار اهمیت داده شود و از نفت خام کشور برای تولیدات 

صادراتی خود استفاده کنیم.

به مناسبت روز درختکاری و هفته منابع طبیعی، رهبر 
معظم انقلاب اسلامی پیش از ظهر جمعه دو اصله نهال میوه 
معظم  مقام  دفتر  رسانی  اطلاع  پایگاه  گزارش  کاشتند.به 
رهبری، حضرت آیت الله خامنه ای سپس در سخنانی، گیاه 
و فضای سبز را عاملی مهم در زندگی و در ساخت تمدن 
بشری خواندند و با اشاره به ریشه های معرفتی و دینی توجه 
به محیط زیست، گفتند: کاشتن درخت و نشاندن نهال از 
جمله ی حسناتی است که در شرع مقدس اسلام بر آن تأکید 
شده است.رهبر انقلاب اسلامی به اهمیت محیط زیست در 
فعالیتهای  کردند:  خاطرنشان  و  اشاره  نیز  اساسی  قانون 
محیط زیستی، فعالیتهای دینی و انقلابی است و نباید به 

آنها نگاه تجملاتی و تزئینی شود.
ایشان تنوع زیستی و اقلیمی کشور را بستری مناسب 
برای فعال شدن آحاد مردم و جوانان در زمینه محیط زیست 
خواندند و با ابراز تأسف از تخریب جنگل ها، منابع طبیعی 
و سفره های زیرزمینی به دست افراد سودجو، تأکید کردند: 
تخریب محیط زیست بلای بزرگی است که آینده بشر را 
هدر می دهد، بنابراین مسئولان و همه مردم باید در مقابل 

آن بایستند.

مثل  حوادثی  به  اشاره  با  خامنه ای  آیت الله  حضرت 
آتش سوزی جنگل ها و یا خشک شدن دریاچه ها و تالاب ها، 
گفتند: این حوادث قابل پیشگیری است و مسئولانی که به 

وظایف خود عمل نمی کنند، دچار تقصیر هستند.

رهبر انقلاب اسلامی در بخش دیگری از سخنانشان 
به مسئله کرونا در آستانه سال نو پرداختند و گفتند: سال 
عمل  کاملًا  توصیه ها  به  عزیز  مردم  عید،  ایام  در  گذشته 
و بلای بزرگی را از سر کشور دور کردند اما امسال خطر 

بیشتر و فراگیرتر است بنابراین امسال هم همگان توصیه ها 
را رعایت کنند.

ایشان تأکید کردند: هر چه ستاد ملی مقابله با کرونا 
اعلام کرد باید عمل شود. اگر سفر را ممنوع کردند، مردم به 
سفر نروند، بنده هم قطعاً مانند سال گذشته به سفر نخواهم 
رفت.حضرت آیت الله خامنه ای با اشاره به مشکلات معیشتی 
مردم در اثر کرونا، گفتند: اگر کرونا ادامه پیدا کند مشکلات 
معیشتی بیشتر خواهد شد، بنابراین باید با همکاری همه، 

این بیماری هر چه زودتر برطرف شود.
و  گرانی ها  از  ناخرسندی  ابراز  با  اسلامی  انقلاب  رهبر 
مشکلات معیشتی، افزودند: این وضع در آستانه عید غصه 
بزرگی ایجاد کرده است. البته اجناس مانند میوه ها فراوان است 
اما قیمت ها بسیار بالا است که سود این قیمت بالا هم به جیب 
باغداران زحمتکش نمی رود بلکه نصیب دلالها و واسطه های 

سودجو می شود و ضرر آن به مردم می رسد.
ایشان با تأکید بر اینکه مسئولان باید مشکل معیشتی و 
گرانی را حل کنند، گفتند: این مشکلات، همه راه حل دارد و 
بارها در جلسات متعدد این نکات را تذکر داده و راه حل های 

مورد نظر کارشناسان را به مسئولان گفته ایم.

رئیس جمهور با تاکید بر اهمیت ظرفیت های غنی و پتانسیل های ارزشمندِ 
منابع انسانی و طبیعی، ذخایر انرژی، اقتصادهای مکمل، بخش خصوصی علاقمند 
و نیز مزیت های ممتاز مواصلاتی منطقه ای و جهانی منطقه اکو تاکید کرد که 
سازمان همکاری اقتصادی )اکو( اولویتی مهم در پارادایم حاکم بر سیاست منطقه 

ای و بخش مهمی از سیاست همسایگی جمهوری اسلامی ایران است.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دولت، حجت الاسلام والمسلمین دکتر حسن 
روحانی روز پنجشنبه در چهاردهمین نشست سران سازمان همکاری اقتصادی 
)اکو( که با شعار »همکاری اقتصادی منطقه ای در دوران پساکرونا« به صورت 
مجازی و با حضور سران ۱۰ کشور عضو برگزار شد، گفت: با وجود پتانسیل تجاری 
بالا و فراهم بودن زیرساخت های لازم، تجارت درون منطقه ای میان کشورهای 

عضو اکو، کماکان زیر ۱۰ درصد می باشد که به هیچ وجه قابل قبول نیست.
متن کامل سخنان رئیس جمهور به این شرح است:

بسم الله الرحمن الرحیم
جناب آقای رجب طیب اردوغان

رئیس جمهور محترم کشور برادر و دوست ترکیه
در ابتدا مایلم از جنابعالی و همکارانتان بخاطر تلاش های مؤثر در دوره ریاست 

ترکیه بر سازمان اکو و به جهت برگزاری این اجلاس مهم تشکر نمایم.
بسیار خرسندیم که بار دیگر فرصت یافتم تا در جمع سران محترم کشورهای 

عضو اکو حضور یابم.
امیدوارم این نشست گام دیگری در راستای همگرایی، رفاه و سعادت ملل 

منطقه اکو و ارتقاء جایگاه سازمان اکو باشد.
رؤسای محترم جمهور،

خانم ها و آقایان،
سازمان همکاری اقتصادی )اکو( اولویتی مهم در پارادایم حاکم بر سیاست 
منطقه ای و بخش مهمی از سیاست همسایگی جمهوری اسلامی ایران است. 
منطقه اکو از ظرفیت ها و پتانسیل های ارزشمندِ منابع انسانی و طبیعی، ذخایر 
ممتاز  مزیت های  نیز  و  علاقمند،  خصوصی  بخش  مکمل،  اقتصادهای  انرژی، 

مواصلاتی منطقه ای و جهانی بهره مند است.
در واقع، سازمان اکو الزامات و شرایط لازم برای ارائه الگویی موفق از همگرایی 

منطقه ای را داراست.
تاکنون گام های مهمی در جهت ارتقاء همکاری های اقتصادی در سازمان 
اکو برداشته شده و دست آوردهای ارزشمندی حاصل شده است. البته در برخی 

حوزه های کلیدی همچون تجارت، دست آوردها کمتر از حد انتظار بوده است. 
با وجود پتانسیل تجاری بالا و فراهم بودن زیرساخت های لازم، تجارت درون 
منطقه ای کماکان زیر ۱۰ درصد است که به هیچ وجه قابل قبول نیست. این نقیصه 

در سند چشم انداز ۲۰۲۵ اکو نیز بدرستی مورد توجه قرار گرفته است.
باور ما براین است که می بایست بر عملیاتی کردن برنامه های مصوب سازمان 
اکو متمرکز شویم تا با سرعت مناسب در مسیر تحقق اهداف تعریف شده سازمان 

حرکت نماییم. در این راستا چند پیشنهاد ارائه می نمایم:
- تمرکز بر روی اجرائی کردن موافقت نامه های تجاری و یافتن راه های جدید 

برای توسعه و ترویج تجارت درون گروهی در منطقه اکو،
- فعال کردن بیش از پیش بخش خصوصی جهت رونق تجارت فی مابین،

- فعال سازی و کارآمد کردن نهادهای موجود در اکو مانند بانک اکو، بیمه 
اکو، استاندارد اکو و اتاق بازرگانی اکو در سطح همکاری های منطقه ای و مطابق با 

استانداردهای بین المللی،
- رفع موانع و چالش های همکاری های ترانزیتی به عنوان زیرساخت های 

اساسی توسعه تجارت.
جمهوری اسلامی ایران آمادگی دارد در عملیاتی کردن موافقتنامه تجاری 
اکو و پی ریزی ترتیبات مالی، بانکی و گمرکی آن با حضور همه کشورهای عضو 

مشارکت فعال داشته باشد.
حوزه  در  خود  جغرافیایی  نظیر  کم  موقعیت  از  برخورداری  با  همچنین 
ترانزیت کالا، آمادگی داریم امکانات و ظرفیت های شبکه حمل و نقلی خود و نیز 
زیرساخت های موجود در مناطق مجاور آبهای آزاد در خلیج فارس و دریای عمان 
را به عنوان پل ارتباطی میان آسیای میانه با آب های بین المللی در اختیار اعضای 
اکو بویژه کشورهای محصور در خشکی و در خدمت توسعه تجارت خارجی آنها 

قرار دهیم.
خانم ها و آقایان،

جامعه جهانی امروز چالش های خطرناکی را تجربه می کند که تمامی شئونات 
حیات بشری را متاثر کرده است. بیماری کووید ۱۹ متاسفانه آثار مخرب و عمیقی 
بر وضعیت اقتصادی - و رفاه ملل جهان برجای گذاشته است، بگونه ای که هیچ 
ملتی به تنهایی قادر به مواجهه با این قبیل چالش های مشترک نیست و اراده 
جمعی توام با همکاریهای مشترک، راهکار مواجهه موثر با این مخاطرات است. 
در همین راستا، حسنِ انتخاب موضوع » همکاری منطقه ای در دوره پساکرونا« 

بعنوان شعار این نشست را برای منطقه اکو به فال نیک می گیرم.

یکی از ناکامی های تلخ جامعه جهانی در دوره کرونا، عدم اقدام در مقابل 
کشیده شدن دامنه سیاست های یکجانبه گرایانه و تحریمهای غیرقانونی به این 
حوزه، و هدف قرار دادن توان کشورها در مواجهه با این بلیه جهانی بوده است. 
اقدام قدرتهای بزرگ در محروم ساختن ملت ها از حقوق بنیادین خود در کنار عدم 
احترام آنها به نهادهای بین المللی، نیازمند پاسخی در خور از سوی کشورهای 
هم اندیش با هدف تقویت همکاری و تشکیل جبهه ای واحد برای فائق آمدن بر 

این گونه چالش هاست.
جامعه بین المللی شاهد رویکرد غیرقانونی و جنگ تمام عیار اقتصادی دولت 
ایالات متحده علیه جمهوری اسلامی ایران در چهارسال گذشته بوده است. این 
تحریم های ظالمانه، خسارات جبران ناپذیری به دولت و ملت ایران وارد کرده است. 
بنابر دوراندیشی و عقلانیت جمهوری اسلامی ایران، توافقی که آمریکا آن را نقض 
و برای نابودی آن حداکثر تلاش را نمود، کماکان حفظ نموده است. ایالات متحده 
آمریکا موظف است با لغو همه تحریم ها و اتخاذ تدابیر عملی به برجام برگردد زیرا 
این تکلیف دولتی است که او نقض عهد کرده است. جمهوری اسلامی ایران نیز 
اقدام آمریکا را قطعاً با اقدام پاسخ خواهد داد. مسیر بازگشت آمریکا به برجام نیز 

روشن است و اگر اراده آن وجود داشته باشد، نیاز به هیچ مذاکره ای ندارد.
همچنین باید اعلام نمایم، اقداماتِ غیرقانونی یکجانبه ایالات متحده آمریکا 
برای به زانو درآوردن ملت بزرگ ایران ناکام مانده و علیرغم تحمل فشارهای 
سنگینِ اقتصادی، این ملت بزرگ با تکیه بر اراده و توان داخلی خود به موفقیت های 
چشمگیر و دست آوردهای بزرگی از جمله در زمینه مقابله با کووید ۱۹ و آثار 
و تبعات آن دست یافته است. نمونه بارز آن، اقدام برای ساخت واکسن کرونا با 
استفاده از دانش و تجربیات دانشمندان ایرانی می باشد و در این راستا آماده 
همکاری با سایر کشورها بویژه کشورهای عضو اکو هستیم و همچنین آمادگی 
داریم در خصوص چگونگی مواجهه منطقه اکو با جهانِ پس از کرونا همکاری کنیم 

و بنیانهایی را برای همکاری پی بریزیم.
جناب آقای رئیس،

مجددا از جناب عالی و سایر دست اندرکاران برگزاری این اجلاس در ترکیه 
و نیز همکاران تلاشگر دبیرخانه اکو در تهران تشکر نمایم. فرصت را مغتنم شمرده 
پیشاپیش ریاست ترکمنستان بر سازمان اکو را به برادر عزیزم جناب آقای بردی 

محمداف تبریک عرض می کنم.
از توجه شما سپاسگزارم.

والسلام علیکم و رحمه الله و برکاته

رییس دفتر رییس جمهوری با بیان اینکه چه تحریم باشد چه نباشد، با دو 
لایحه FATF ارتباط خاصی پیدا نمی کند، گفت: تصویب این لوایح موجب کم 
شدن بار فشار مالی و ارزانتر شدن هزینه تعاملات تجاری با کشورهای خارجی 
می شود.»محمود واعظی« درباره اظهارات دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام 
مبنی بر اینکه مجمع منتظر اسناد مکتوب دولت در رابطه با FATF است، گفت: 
بحث ما در مجمع دو لایحه پالرمو و CFT است که در مجمع تشخیص ماند، نه 
صرفا FATF. این دو لایحه برای روابط بانکی، شفافیت و مقابله با پولشویی حتی در 
ایران بسیار مهم است.رییس دفتر رییس جمهوری با اشاره به اینکه بخشی از این 
لایحه آن مقدار که در اختیار بانک مرکزی و دولت برای ایجاد شفافیت و جلوگیری 
از پول شویی است، هم اکنون در حال اجراست، گفت: وقتی این لایحه تبدیل 
به قانون شود قدرت بانک مرکزی و دولت برای اجرای شفافیت و جلوگیری از 
پول شویی بیشتر می شود.وی ادامه داد: این دو لایحه می تواند مقداری بار فشارهای 

مالی را بر روی ما کم کرده و تعامل ما را با کشورهای خارجی ارزانتر کند و در 
نتیجه مردم برای کالاها قیمت ارزانتری پرداخت می کنند.واعظی خاطرنشان کرد: 
دولت برای حضور فعال وزیران ذیربط در مجمع تشخیص مصلحت نظام آمادگی 
کامل دارد و وزیران امور اقتصادی و دارایی، امور خارجه، نفت و رییس کل بانک 
مرکزی و معاونت حقوقی ریاست جمهوری در جلسات چند ساعته حضور داشتند 
و اگر باز هم لازم باشد در این نشست ها شرکت می کنند تا به سوالات و ابهامات 
اعضای مجمع تشخیص مصلحت نظام پاسخ دهند.رییس دفتر رییس جمهوری 
درباره اینکه مخالفان تصویب لوایح مرتبط با FATF بحث تحریم های اقتصادی، رفع 
این تحریم ها و شرط تحفظ )حق شرط( را مطرح کردند، تصریح کرد: اعتقاد ما براین 
است چه تحریم باشد چه نباشد با این دو لایحه ارتباط خاصی پیدا نمی کند.وی ادامه 
داد: زمان تحریم برخی کشورهای دوست و همسایه علاقه مند به همکاری با ایران در 
زمینه بانکی، به دلیل وضعیت ایران در FATF از کار کردن با ما محذوریت داشتند و این 

وضعیت مانعی برای همکاری این کشورهای دوست و همسایه با ما بود.گروه ویژه اقدام 
مالی یا اف ای تی اف )FATF( که در زمینه شفافیت مالی و مقابله با پولشویی در حوزه 
بین المللی فعالیت می کند، از جمهوری اسلامی ایران خواسته بود تا با اصلاح مواردی 
مشخص، ساختار مالی و بانکی خود را با قوانین و مقررات این سازمان بین المللی تطبیق 
دهد.در این راستا گروه ویژه اقدام مالی ۴۱ توصیه به جمهوری اسلامی داشته که از این 
توصیه ها تنها دو مورد تقنینی کنوانسیونمبارزه با جرایم سازمان یافته فراملی )پالرمو( و 
کنوانسیون مقابله با تامین مالی تروریسم )سی اف تی( باقیمانده است.دو لایحه نخست 
تصویب اما دو لایحه دیگر از سوی شورای نگهبان رد شد. این دو لایحه مدت هاست 
که در مجمع تشخیص مصلحت نظام بلاتکلیف مانده است.با درخواست رییس جمهوری 
از رهبر جمهوری اسلامی و تأیید ایشان، این دو لایحه بار دیگر در مرحله بررسی در 
مجمع تشخیص مصلحت نظام قرار گرفته است که قرار بود تا پایان اسفند تکلیف این 

لوایح مشخص شود.

پس از چند روز اخبار نگران کننده درباره پرونده هسته ای ایران روز پنج شنبه 
تحولات مثبتی در این رابطه رخ داد. در حالیکه قرار بود سه کشور اروپایی فرانسه، 
آلمان و انگلیس در حمایت از آمریکا قطعنامه ای توبیخی علیه ایران در شورای 
حکام آژانس بین المللی انرژی اتمی مطرح کنند، با تلاش های دیپلماتیک از این 

اقدام صرف نظر کردند.
ایالات متحده آمریکا هم از موضع تازه تروئیکای اروپا حمایت کرد. 

ند پرایس سخنگوی وزارت خارجه آمریکا در نشست خبری شامگاه پنجشنبه 
گفت عقب نشینی کشورهای اروپایی از صدور قطعنامه ضد ایرانی در شورای حکام 

با »حمایت کامل« واشنگتن صورت گرفته است.
اما اینکه چرا سه کشور اروپایی از پیشنهاد خود عقب نشینی کردند، به 
مذاکرات ایران و آژانس باز می گردد. مدیرکل آژانس در گزارشی که به شورای 
حکام ارائه کرد از عدم پاسخگویی تهران به سوالات اژانس درباره مواد اتمی اعلام 

نشده در برخی سایت های قدیمی عیقا ابراز نگرانی کرده بود. 
این گزارش به نوعی بهانه اروپا و آمریکا برای طرح قطعنامه توبیخی علیه 

ایران بود. 
ایران نیز به شدت با این قطعنامه مخالفت و تهدید کرد که اگر این اقدام 
صورت گیرد، توافق اخیر ایران و آژانس درباره نظارت ها به برنامه هسته ای را 

مورد بازنگری قرار می دهد. 
واکنش تند ایران به صدور قطعنامه، اروپا و آمریکا و البته آژانس را نگران کرد. 
نهایتا براساس اخبار منتشر شده ظاهرا ایران پذیرفته است که به ابهامات و 

سوالات آژانس پاسخ دهد.
کاظم غریب آبادی نماینده ایران در سازمان های بین المللی در بیانیه ای 
تاکید کرد »در مورد دو مکان آژانس فقط حدود دو ماه است که نتایج تجزیه و 
تحلیل و سوالات مرتبط را به ایران ارائه کرده است. این تحلیل ها در حال حاضر 
تحت ارزیابی و بررسی توسط ما با هدف ارائه پاسخ های لازم به آژانس است.« 

غریب آبادی همچنین درباره ّ»بزرگنمایی غیرضروری« و »نگرانی های ساختگی« 
هشدار داد.

رافائل گروسی هم در این باره گفت: »در نتیجه مشاوره های فشرده ای که با 
ایران داشتم؛ این کشور سرانجام از ابتکار من استقبال کرد و پذیرفت که در تلاشی 

متمرکز و نظام مند با هدف روشن کردن برخی مسائل مشارکت کند.«
گروسی افزود ماه میلادی آینده )آوریل(، برگزاری یک جلسه فنی با ایران، 

در دستور کار قرار گرفته است.
همچنین ند پرایس سخنگوی وزارت خارجه آمریکا هم در این باره گفت: 
»مدیر کل آژانس، گروسی، طرحی را برای پرداختن ایران به مسائل پاسخ داده نشده 
در خصوص برنامه هسته ای خود ارائه کرد. سه کشور اروپایی با حمایت کامل 
ایالات متحده آمریکا به این تصمیم رسیدند که بهترین روش برای حمایت از 
ابتکار مدیر کل، پیش نبردن پیش نویس قطعنامه در نشست شورای حکام است.«
همین موضع در بیانیه سه کشور اروپایی هم وجود دارد. در این بیانیه آمده 
است: »ما فعلًا تصمیم گرفته ایم این اقدام را متوقف کنیم تا به مدیر کل آژانس 
برای اجرای تلاش های جدید ایشان با هدف شکستن این بن بست و حل و فصل 
بدون تأخیر اختلافات مذکور -اقداماتی که مدیر کل در هفته جاری آنها را به شورا 

اعلام کرد- فرصت بدهیم.«
سه کشور اروپایی تاکید کردند »ما تحولات را از نزدیک رصد خواهیم کرد و 
چنانچه پیشرفتی در خصوص هر یک از تحولات مطرح شده در این جلسه حاصل 
نشود حق فراخوان برای برگزاری نشست فوق العاده شورا را برای خود محفوظ 

می دانیم.«
اما ایران هم از تحولات رخ داده خرسند است. 

سعید خطیب زاده سخنگوی وزارت خارجه در این باره گفت: »تحول امروز 
می تواند مسیر دیپلماسی را که ایران و آژانس باز کرده اند، حفظ نموده و زمینه را 

برای اجرای کامل تعهدات از سوی تمامی طرف های برجامی فراهم آورد.«

همچنین کاظم غریب آبادی، سفیر و نماینده دائم کشورمان نزد سازمان های 
بین المللی در وین هم ضمن انتقاد از اقدامات با انگیزه های سیاسی و سوءاستفاده 
از آژانس برای مقاصد چانه زنی، از هوشیاری و تدابیر اعضای آژانس، بویژه شورای 
حکام و مدیرکل، در تلاش های خود برای جلوگیری از ایجاد تنش های غیر 

ضروری و حفظ فرصت های موجود برای دیپلماسی، استقبال کرد.
بهروز کمالوندی سخنگوی سازمان انرژی اتمی هم از پیشنهاد سفر هیات 
فنی آژانس به تهران در ماه آوریل استقبال کرد و گفت که نشست مزبور در سطح 

معاون مدیرکل برگزاری می شود.
ادعای رویترز 

اما در خبر دیگری رویترز به نقل از منابع دیپلماتیک غربی گزارش داده که 
ایران در مورد شرکت در گفتگوهای غیررسمی با آمریکا و اروپا در خصوص توافق 
هسته ای )برجام( طی روزهای اخیر سیگنال های دلگرم کننده ای فرستاده است.

یک منبع دیپلماتیک فرانسوی روز پنجشنبه )۴ مارس( به رویترز گفت: 
»اوضاع در مسیر درست پیش می رود و ما هم علامت های مثبتی در این هفته و 

به خصوص در چند روز گذشته دریافت کرده ایم.«
او افزود: »ما شاهد حرکاتی هستیم که در تعطیلات آخر هفته گذشته آن 
را نمی دیدیم.«این مقام فرانسوی ناشناس مدعی شد هدف این است که همه 
طرفین تا پیش از فرا رسیدن نوروز در ۲۰ مارس گفتگوها را شروع کنند. او گفت 
همه تلاش خود را به کار می گیریم که این نشست در ظرف روزها یا هفته های 

آینده انجام شود.
تاکنون مقامات ایرانی به این خبر واکنشی نشان نداده اند.

این درحالی است که ایران پیشتر پیشنهاد اروپا برای جلسه غیر رسمی با 
آمریکا را رد کرده بود. ایران گفته بود زمان برای برگزاری این جلسه مناسب نیست. 
با این حال آمریکا همچنان تاکید کرد که حاضر است با ایران مذاکره کند و 

درباره چگونگی آن تعصبی ندارد. 

رهبر انقلاب پس از کاشت دو اصله نهال :

گرانی و مشکل معیشتی مردم راه  حل دارد

روحانی: بازگشت آمریکا به برجام نیاز به مذاکره ندارد

واعظی: تحریم ها باشد یا نباشد، ارتباطی با FATF ندارد

سیگنال های مثبت اروپا به ایران
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یادداشت

بازدید رییسی 
از مجتمع فولاد 
ارومیه

رییس قوه قضاییه از مجتمع فولاد ارومیه 
و  مسائل  جریان  در  نزدیک  از  و  کرد  بازدید 

مشکلات این واحد تولیدی قرار گرفت.
سید ابراهیم رئیسی در ابتدای سفر خود به 
استان آذربایجان غربی، از مجتمع فولاد ارومیه 
و  مسائل  جریان  در  نزدیک  از  و  کرد  بازدید 

مشکلات این واحد تولیدی قرار گرفت.
در جریان این بازدید که مسئولان استانی، 
سرمایه گذار مجتمع فولاد ارومیه و نماینده بانک 
به  اشاره  با  رئیسی  داشتند،  حضور  نیز  عامل 
ضرورت تعجیل در راه اندازی این مجتمع تولیدی 
گفت: با عنایت به اینکه در این مجتمع تولیدی 

ماشین آلات و تجهیزات کامل مستقر شده و 
تجهیز ۸۵ درصدی امکانات صورت گرفته، تاخیر 
در راه اندازی آن هیچ گونه توجیهی ندارد و همه 
مدار  در  برای  باید  دست اندرکاران  و  مسئولان 
تولید قرار گرفتن این مجتمع، همه ظرفیت ها را 

به کار بگیرند.
ظرفیت  به  اشاره  با  قضاییه  قوه  رئیس 
کرد:  عنوان  ارومیه  فولاد  مجتمع  اشتغالزایی 
تولیدی  واحد  این  سرمایه گذار،  گفته  طبق 
ظرفیت اشتغالزایی برای ۳ هزار نفر را دارد؛ بر 
همین مبنا با توجه به نیاز مبرم کشور به تمهید 
امکانات برای جهش تولید، ضروری است هرچه 

سریع تر با بهره گیری از نیروهای انسانی موجود 
مجتمع  این  راه اندازی  به  نسبت  استان،  در 
ادامه  در  گیرد.رئیسی  مقتضی صورت  اقدامات 
ضمن استماع سخنان سرمایه گذار مجتمع فولاد 
ارومیه، نماینده بانک و استاندار آذربایجان غربی، 
برای راه اندازی این واحد تولیدی، ضرب الاجل دو 
ماهه تعیین کرد و گفت: بر مبنای قوانین موجود 
و دستورالعمل صادره، باید هر چه سریع تر مسائل 
مابین سرمایه گذار مجتمع فولاد ارومیه و بانک 
تسهیلات دهنده مرتفع شده و این واحد صنعتی 

ظرف دو ماه در مدار تولید و اشتغال قرار گیرد.
ادامه تصریح کرد:  رئیس دستگاه قضا در 

ارومیه،  فولاد  مجتمع  مشکلات  رفع  مسیر  در 
غربی  آذربایجان  دادگستری  و  قضایی  دستگاه 
نهایت مساعدت را به عمل خواهند آورد و رئیس 
دادگستری استان نیز در جلسات شورای اقتصاد 
مقاومتی، موضوع راه اندازی این مجتمع تولیدی 

را با جدیت دنبال خواهد کرد.
رئیسی در پایان با اشاره به تاکیدات مقام 
تمرکز همه دستگاه ها  بر  مبنی  معظم رهبری 
برای تحقق جهش تولید گفت: امکانات فراهم 
سرمایه  یک  ارومیه  فولاد  مجتمع  در  آمده 
ملی محسوب می شود و هیچگونه تاخیری در 

راه اندازی این واحد تولیدی جایز نیست.


